
 تداوم آتش سوزی تالاب هورالعظیم؛ 
 اختلال در اینترنت 

مانع اندازه گیری مساحت حریق
آرمان ملی: مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان 
با اشاره به ادامه آتش سوزی در تالاب هورالعظیم و نبود 
امکان اندازه گیری آلودگی ناشی از این حریق، گفت: عمدتاً 
این آتش سوزی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم رخ داده 
اما با توجه به این که پایش ها از طریق ماهواره انجام می شود، 
به دلیل اختلال در اینترنت و سختی دسترسی به ماهواره ها 
فعلا نتوانسته ایم مساحت دچار حریق را اندازه گیری کنیم. 
محمدجواد اشرفی با اشاره به انتشار دود غلیظ در برخی 
شهرستان های خوزستان اظهار کرد: این آلودگی ناشی 
از آتش سوزی نیزارهای تالاب هورالعظیم است که عمدتا 
در بخش عراقی تالاب رخ می دهد. در حال حاضر دود این 
حریق، شهرهای غربی خوزستان از جمله اهواز، حمیدیه، 
دشت آزادگان و بخش هایی از خرمشهر را در برگرفته و 
تا شادگان امتداد پیدا کرده است. وی افزود: عمدتاً این 
آتش سوزی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم رخ داده اما 
با توجه به اینکه پایش ها از طریق ماهواره انجام می شود، به 
دلیل اختلال در اینترنت و سختی دسترسی به ماهواره ها 
فعلا نتوانسته ایم مساحت دچار حریق را اندازه گیری کنیم. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان در خصوص 
میزان آلودگی ناشی از این حریق در شهرهای مختلف 
خوزستان تصریح کرد: معمولا دستگاه های سنجش آلودگی 
هوای ما، این دود را اندازه گیری نمی کنند؛ دستگاه های 
موجود عمدتاً ذرات با اندازه ۱۰ و ۲. ۵ میکرون و در برخی 
شهرها آلایندگی های گازی را اندازه گیری می کنند اما 
واقعیت این است که اکنون دود غلیظی در برخی شهرهای 
خوزستان وجود دارد و می تواند برای افراد دارای بیماری های 
زمینه ای و تنفسی آزاردهنده باشد. اشرفی افزود: توصیه 
می شود گروه های پرخطر از حضور در محیط های عمومی 
و آزاد بپرهیزند و حتما از ماسک استفاده کنند. وی با بیان 
اینکه مهار حریق در بخش عراقی تالاب از وظایف کشور عراق 
است، گفت: پیگیری های متعددی برای مهار این حریق از 
طریق وزارت کشور، رئیس ستاد مدیریت بحران و وزارت 
امور خارجه داشته ایم تا در صورت وقوع آتش سوزی نسبت به 
مهار آن اقدام شود اما با توجه به اینکه حریق در بخش عراقی 
است نمی توانیم اقدام اجرایی خاصی کنیم. از دولت عراق 
خواسته ایم مجوزی صادر کنند تا در مواقع لزوم در این زمینه 
کنیم اما تاکنون عراق همکاری نکرده و پاسخی در این زمینه 
دریافت نکرده ایم. اشرفی بیان کرد: از طرف دیگر با توجه به 
اینکه آتش سوزی ها به صورت موردی رخ می دهند باید در 
خوزستان هواپیمای آب پاش داشته باشیم تا در صورت وقوع 
حریق، سریع نسبت به مهار آتش اقدام کنیم زیرا ساختار 
تالاب به گونه ای است که خاصیت آتش سوزی آن بالا است 
و اگر دیر بجنبیم گستره حریق بسیار زیاد می شود. مدیرکل 
حفاظت محیط زیست خوزستان گفت: هر چند درخواست 
کرده ایم هواپیمای آب پاش در خوزستان مستقر شود اما فعلًا 
امکان استقرار این هواپیما آب در خوزستان وجود ندارد. وی 
در خصوص وضعیت روند این آلودگی ها، تصریح کرد: با توجه 
به خشکسالی بخش عراقی تالاب هورالعظیم و خودسوزی 
مکرر هور در این بخش، باید عراق در اطفای حریق همکاری 

کند یا منتظر بارندگی باشیم. 

 آرمان ملی: ششم مهر، فرصت دو ماهه  وعده 
داده شده توسط رئیس جمهور برای انتقال آب 
به همدان تمام می شود و چشم ها در شهر برای 
پایان این بحران طولانی به همین روزهای نخست 
مهر دوخته شده. متأسفانه هنوز در اطلاعیه های 
جیره بندی روزانه  همدان از چهار تا پنج ساعت 
آبرسانی در روز خبر داده می شود و مخازن آنقدر 
خالی است که باید بقیه  ساعات روز منتظر پر 
شدن مخازن ماند تا بتوانند همان چند ساعت به 
شهروندان آبرسانی کنند. آنچه مردم می دانند این 
است که همدان، یک شهر ششصد هزار نفری در 
بهت تمام شدن آب فرو رفته و ساعت ها و روزها 
و هفته ها و ماه ها با شکلی از زندگی رخ در رخ شد 
که طاقت فرسا بوده است. خبرآنلاین با نگاهی 
به وعده های رفع مشکل بی آبی شهر همدان، به 
وضعیت این شهر و گریبانگیر بودن شهروندانش 

با مشکل بی آبی، نگاهی انداخته است: 
  یک اتفاق مهم 

بیشتر از یک سال بود که بخش بزرگی از 
شهروندان همدان با بی آبی شبانه دست به گریبان 
بودند؛ )احتمالا به دلیل مدیریت مصرف و کاهش 
اتلاف در شبکه  فرسوده ی انتقال( فشار آب از 
حدود ساعت ۲۳ تا ۵ صبح آنقدر کاهش می یافت 
که آب به بخش هایی از شهر و یا به طبقات بالاتر 
ساختمان ها نمی رسید. تصور کنید که بیش از یک 
سال است بخش های بزرگ یک کلا نشهر، شب ها 
آب نداشته، حتی در زمستان و حتی در لحظاتی 
که برف می باریده. یک داستان یک خطی ترسناک، 
اینکه از پنجره به بیرون نگاه کنیم و برف ببارد اما 
آبی در لوله ها نباشد. شهر به ناچار با بی آبی شبانه 
سازگار شده بود گرچه در حافظه  عمومی شهر 
هرگز سابقه نداشته که قطعی آب به فصول سرد 
سال هم رسیده باشد اما بالاخره شهر یک سال را 
گذراند. ماجرا اما در تابستان امسال چهره عوض 
کرد و بی مقدمه وارد دوره  قطعی های طولانی مدت 
شد حتی در هفته هایی از مرداد و شهریور، آنقدر 
شرایط حاد شد و آنقدر تنش آبی بالا گرفت که 
برخی مناطق شهر نزدیک ۱۰ روز تا دو هفته بدون 
آب ماندند؛ بدون آب. یک اتفاق مهم و دردناک 
که چندصدهزار نفر از ساکنان یک کلان شهر نه 
چند ساعت که چند روز، بدون آب بمانند. وقتی 
از بی آبی صحبت می کنیم دقیقا از »بی آبی« 
صحبت می کنیم نه از جیره بندی آب، نه از قطعی 
دو سه ساعته؛ یعنی آب محدود نشد بلکه آب برای 
قسمت بزرگی از ساکنان شهر، از دسترس خارج 
شد و این در زمانه  ما، در دوران توسعه یافتگی ها، 
در روزگار مدرن که سال هاست تأمین آب سالم 

شهری پیش فرضی اساسی است. بیایید دوباره 
مرور کنیم، از یک شهر صحبت می کنیم که تنها و 
تنها دسترسی شهروندان به آب از شبکه  انتقال آب 
شهری است، از صدها هزار جمعیت از جمله هزاران 
کودک و سالمند، از قطعی آب برای مدت طولانی، 
یعنی استفاده از سرویس بهداشتی، استفاده از 
حمام، شست وشوی ظروف و لباس، نظافت و... هر 
آنچه روزمره  زندگی را می سازد ناممکن یا بسیار 

دشوار می شود. 
   به گل نشستن سد اکباتان

وقتی بحرانی بزرگ رخ می دهد، کاستی ها 
بیشتر از هر زمان دیگری رخ می نمایانند؛ همدان 
از نارسایی در شبکه  آبرسانی هم رنج می برد و دو 
حلقه  مجزای شهر با منابع تامین متفاوت سطحی 
و زیرزمینی، شرایط ناعادلانه ای هم به وجود آورده 
بود. با به گل نشستن سد اکباتان )اصلی ترین 
منبع تامین از آب های سطحی( در خشکسالی 
تاریخی این یکی دوسال، قسمتی از شهر در شرایط 
بغرنج تری از قسمت دیگر قرار می گرفت. دسترسی 
ناهمسان به آب سبب می شد تا نقاط مختلف 
شهر به دلیل مخازن متفاوت و یا ارتفاع و شیب 
متفاوت وضعیت متفاوتی داشته باشند؛ حتی 
در یک مجتمع ساختمانی هم با توجه به ارتفاع 
طبقات و فشار بسیار پایین آب ورودی، دسترسی 
همسایگان هم به آب متفاوت می شد و همین 
ماجرا را پیچیده تر می کرد. بعضی چندین روز 
مطلقا بدون آب، بعضی بالای بیست ساعت قطعی و 
برخی ساعات کمتر؛ این تفاوت ها بر پریشانی بیشتر 
وضعیت می افزود. در بی آبی چیزهای بسیار ساده، 
آنقدر ملال آور و آزاردهنده می شود که روحیه  
جمعی یک شهر را متاثر می سازد. دشوار است 
که یک شهروند حتی برای استفاده از سرویس 
بهداشتی نیز بطری ها و سطل های آب ذخیره را 
بشمارد و حساب و کتاب کند که آیا باید تحمل 
کند و به انتظار وصل شدن حتی یکی دو ساعته 
آب بنشیند یا ذخیره  آب  خانواده اش را استفاده 
کند. به یاد بیاوریم که زیستن در بی آبی چقدر 
برای بیماران، برای سالخوردگان و برای کودکان 
سخت است؛ به یاد بیاوریم که در شهرها عموما 
هیچ جایگزینی برای آب شهری نیست نه چاهی 
و نه رودخانه ای و... وقتی فرصت یک دوش گرفتن 
ساده هم دریغ شود، وقتی محل زندگی از ظروف 
کثیف و لباس های چرک انباشه شود و مجالی 
برای شست وشو نباشد، رنج بی آبی با احساس 
نامطلوب شهروندان از خود و کیفیت تنزل یافته  
زیست شان مضاعف می شود و شهر انباشته می شود 
از شهروندانی که هم از شهر کلافه اند و هم از خود. 

  همــــدان تاب آورده  
زیستن با بی آبی، خاصه در روزهای اوج بحران، 
فرساینده و طاقت سوز است اما امید به موقتی 
بودن شرایط و انتظار برای انتقال آب، تاب آوری 
را ممکن تر می کرد و وای از تیره روزگاری که امید 
بهبود هم از اوضاع جهان نتوان شنید و آبی در جایی 
دیگر نباشد که بشود انتقال داد و شهری غریق در 
بی آبی را نجات داد. آنچه بحران بی آبی را هولناک 
می کند تهاجم اش به همه  ابعاد زیستن است و 
ناپایدار کردن همه وجوه نظمی است که شهر و 
مناسباتش بر آن استوار شده. به نظر می رسد که 
همدان، تاب آورده  و سلامت عمومی آن حفظ شده 
است . آنچه در همدان رخ می دهد را باید پیامی 
دانست از آینده و اینکه چگونه در بحران مهیب 

آب، شهرها ظرفیت زیست را  از دست می دهند . 
   آغاز جیره بندی

را  بحران  اوج  پیش  هفته   چند  همدان 
برای مدتی کمی  پشت سرگذاشت و شرایط 
باثبات تر شد اما همدان هنوز و همچنان آب ندارد 
و از وضعیت بی آبی تمام وقت و طولانی، تازه به 
شرایط جیره بندی رسیده و این روزها چهار پنج 
ساعتی با فشار کمتر از معمول، آب در شبکه جاری 
است اما همین هم برای شهری که آن روزهای 
دشوار بی آبی را تجربه کرده، مایه  آرامش است. 
متأسفانه دوباره در روزهای گذشته ساعات قطعی 
آب بیشتر شده و باز هم مناطقی از شهر حتی بیش 
از یکی دو روز بی آبی را تجربه می کنند آن هم در 
آستانه  وعده  اتمام بحران و عملیاتی شدن انتقال 
آب به همدان. علاوه بر اینها آب در مناطقی دارای 
کیفیت لازم هم نیست و پس از جوشاندن هم طعم 

و بوی ناخوشایندش را حفظ می کند. 
   مادرکشی

اگر بالاخره بحران آب همدان تمام شد 
دیگر نباید به آمار بالای کشت سیب زمینی و 
هندوانه در همدان بالید و افتخار کرد، نباید این 
»مادرکشی« تداوم یابد و سفره های زیرزمینی 
خالی شود و وضعیت دشت های اطراف همدان 
به آنجا رسد که چاه هایی که سال ها پیش با 
کمتر از ده متر به آب می رسیدند این روزها 
حتی با صدمتر حفاری هم به آب نرسند. آن 
تصویر عبرت آموز پوست هندوانه های خورده 
شده در کنار سد خشک شده  را نباید از یاد برد 
و نباید هم اجازه داد آنچه همدان از سرگذراند، 
دوباره تکرار شود؛ حداقل خردمندی در 
حکمرانی اقتضا می کند که راه بر تکرار بحران 

بسته شود. 
   آیا ثبات به همدان بازمی گردد؟

ششم مهر، فرصت دو ماهه  وعده داده شده 
توسط »ابراهیم رئیسی« برای انتقال آب به 
همدان تمام می شود و چشم ها در شهر برای 
پایان این بحران طولانی به همین روزهای 
نخست مهر دوخته شده است. متأسفانه هنوز 
در اطلاعیه های جیره بندی روزانه  همدان از 
چهار تا پنج ساعت آبرسانی در روز خبر داده 
می شود و مخازن آنقدر خالی است که باید بقیه  
ساعات روز منتظر پر شدن مخازن ماند تا بتوانند 
همان چند ساعت به شهروندان آبرسانی کنند. 
همه منتظرند تا پس از مراحل تصفیه، آب نهایی 
آزمایش شده و سلامت اش تأیید گردد؛ امید که 
با اطمینان دادن به شهروندان و تضمین سلامت 
از سوی نهادهای دارای صلاحیت، شهر از آخرین 
مرحله  بحران هم عبور کند و ثبات به زیست 

شهروندان همدانی باز گردد.  
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تلنگــــر

 اهمیت چندانی به 
آلودگی هوا داده 

نمی شود

داریوش گل علیزاده، سرپرست 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 
محیط زیست، گفت: متأسفانه به 
اندازه ای که مقابله با آلودگی هوا 
اهمیت دارد به آن پرداخته نمی شود 
و ابزار لازم برای اجرای قانون هوای 
پاک تعریف نشده است. بسیاری از 
تکالیف قانون هوای پاک مانند از رده 
خارج کردن خودروهای فرسوده، 
نوسازی حمل و نقل عمومی، ایجاد 
نیروگاه های تجزیه پذیر، تولید و 
توزیع سوخت های مناسب برای 
صنایع و حمل و نقل به دلیل عدم 
تأمین اعتبار برای آنها بر زمین مانده 
است. او با اشاره به بروز آلودگی  هوا 
در فصل پاییز در  رابطه با اقدامات 
پیشگیری کننده از ورود به شرایط 
اضطرار آلودگی هوا اظهار کرد: یک 
بخشنامه به تمامی ادارات کل در 
کلانشهرها ارسال کردیم و رونوشت 
آن را به وزارتخانه های مرتبط دادیم.  

  80 درصد مدارس پایتخت
 در وضعیت زرد و قرمز

معاون بازیابی، توانمندسازی و مشارکت 
جامعه پذیر سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران اعلام کرد که حدود ۸۰ 
درصد مدارس این شهر در وضعیت زرد و قرمز 
ایمنی قرار دارند. شاهین مظفری در گفت وگو 
با ایسنا، با اشاره به اجرای طرح »مدرسه آماده« 
در سطح شهر تهران اظهارکرد: کارشناسان 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران از ۳۸۰۰ مدرسه دولتی در سطح شهر 
تهران بازدیدهای ایمنی لازم را انجام داده و 
وضعیت آن ها را با سه رنگ سبز، زرد و قرمز 
درجه بندی کرده اند. وی با بیان اینکه در اجرای 
این طرح رسیدگی های لازم به تمام مدارس 
دولتی شهر تهران انجام شده است،  درباره 
آخرین وضعیت ایمنی مدارس تهران برابر 
ارزیابی های انجام شده اظهارکرد: حدود 
۳۰درصد مدارس شهر تهران وضعیتی با 
رنگ قرمز دارند، حدود ۵۰ درصد مدارس 
در وضعیت زرد بوده و تنها ۲۰ درصد مدارس 
دارای وضعیت سبز هستند. معاون بازیابی، 
توانمندسازی و مشارکت جامعه پذیر سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران گفت: 
در روزهای پایانی سال گذشته در جلسه  ستاد 
بحران شهر تهران که به ریاست شهردار تهران 
برگزار شد، مصوب شد که اداره نوسازی آموزش 
و پرورش تهران مشکلات و خلأهای موجود را 
رفع کرده و نسبت به ایمن سازی مدارس اقدام 
کند که این موضوع به آن ها ابلاغ شده است. ما 
هم در سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران پیگیر این موضوع هستیم تا اقدامات 

لازم صورت گیرد. 

  جلوگیری از قاچاق ۵۵0 راس 
دام در مرز ارومیه

به گزارش ایلنا سرهنگ یوسف خسروی 
فرمانده هنگ مرزی ارومیه در تشریح این 
خبر، گفت: در راستای تشدید اقدامات کنترلی 
و اجرای طرح مبارزه با قاچاق، مرزبانان این 
فرماندهی در هنگ مرزی ارومیه طی عملیاتی 
با تسلط اطلاعاتی مبنی بر اینکه افرادی سود 
جو قصد خارج کردن تعدادی احشام از خاک 
جمهوری اسلامی به کشور مقابل را دارند، 
بلافاصله موضوع را دستور کار قرار دادند. 
وی افزود: مرزبانان با گشت زنی در نوار مرز، 
به تعدادی قاچاقچی که قصد داشتند احشام 
را به کشور مقابل منتقل کنند برخورد که 
مرزبانان،  مشاهده  محض  به  قاچاقچیان 
احشام را رها و با توجه به صعب العبور بودن 
منطقه از محل متواری شدند. فرمانده هنگ 
مرزی ارومیه با تأکید بر تلاش مرزبانان برای 
شناسایی و دستگیری قاچاقچیان، تصریح 
کرد: مرزبانان در پاکسازی محل ۵۵۰ راس دام 
سبک از نوع گوسفند به ارزش ۱۸ میلیارد و 

۵۰۰ میلیون ریال را مهار کردند. 
 
 سرپرست اداره کل انجمن اولیا 

و مربیان منصوب شد
شهلا باقری با حکم وزیر آموزش و پرورش 
به عنوان »سرپرست اداره کل انجمن اولیا 
و مربیان« منصوب شد. به گزارش ایلنا از 
مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت 
آموزش و پرورش، متن حکم یوسف نوری، 
وزیر آموزش و پرورش به شرح زیر است: با 
توجه به تعهد، تجارب ارزنده و شایستگی 
سرکارعالی، به موجب این ابلاغ به عنوان 
»سرپرست اداره کل انجمن اولیا و مربیان« 
منصوب می شوید. امید است با استعانت از 
پیشگاه خداوند متعال، پیروی از منویات و 
مطالبات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
و پیگیری سیاست های رئیس جمهور محترم، 
با در نظر داشتن مفاد بیانیه گام دوم انقلاب، 
سیاست های کلی ایجاد تحول در آموزش و 
پرورش، سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
و قوانین و مقررات آموزش و پرورش و جلب 
همکاری اعضای شورای معاونان و مدیران کل 
استان ها، در تحقق برنامه های وزارت آموزش 
و پرورش دولت سیزدهم موفق و مؤید باشید. 
در این راستا، رعایت اصول »عدالت محوری«، 
»انقلابی گری«، »مردم داری«، »پاکدستی و 
فسادستیزی« و »قانون مداری« دولت مردمی، 

الزامی است. 
 

 برای درمان شپش سر 
 از آفت کش کشاورزی

 استفاده نکنید
سازمان غذا و دارو نسبت به بروز مسمومیت 
حاد و مرگ ناشی از مصرف سموم آفت کش 
کشاورزی برای درمان شپش سر هشدار داد. 
به گزارش ایلنا، دفتر نظارت و پایش مصرف 
فرآورده های سلامت سازمان غذا و دارو اعلام 
کرد: براساس برخی گزارش ها استفاده موضعی 
سموم آفت کش کشاورزی  )دیازینون از دسته 
سموم ارگانوفسفره( برای درمان شپش سر 
کودکان منجر به بروز چند مورد مسمومیت 
حاد و منجر به مرگ شده است. براین اساس 
به منظور جلوگیری از مسمومیت، در صورت 
برخورد با افراد مبتلا به شپش، خصوصا 
کودکان که آلودگی در آن ها شایع تر است، 

مراجعه به پزشک و داروساز توصیه می شود.  

 کمبود وَن برای سرویس 
مدارس در پایتخت

 سیدمحمـــد آقامیـــری عضو 
کمیسیون حمل و نقل شورای شهر 
تهران با اشاره به جایگزینی ون 
برای سرویس مدارس اظهار کرد: 
در سطح شهر تهران آنقدر ون نداریم 
که بتوانیم آن ها را جایگزین تاکسی 
و... جهت سرویس مدارس کنیم، 
همان تعدادی هم که وجود دارد برای 
مکان هایی است که جمعیت و قابلیت 
رفت و آمد در آنجا کمتر است. او 
ادامه داد: البته موضوع انتخاب ون یا 
تاکسی برای دانش آموزان به انتخاب 
مدارس است زیرا در برخی مسیرها 
تعداد دانش آموزان تنها ۴ نفر است 
و طبیعتا نمی توان برای آن ها ون 
اختصاص داد و اختیارات با آنهاست. 
عضو کمیسیون حمل و نقل شورای 
شهر تهران در پاسخ به این سوال که 
۵۵۰ اتوبوسی که شهردار تهران 
وعده داد در ماه مهر وارد ناوگان 
کند، به کجا رسید، گفت: این وعده را 
یکی از شرکت های خودروسازی به 
مدیریت شهری داده اما هنوز ۳۰۰ 

دستگاه آن عملیاتی نشده است. 

تمایل متقاضیان 
فرزندخواندگی به 

پذیرش کودکانِ دختر

 مدیرکل بهزیستی استان تهران با 
بیان اینکه به صورت کلی متقاضیان 
به  تمایل  بیشتر  فرزندخواندگی 
گفت:  دارند،  بچه  دختر  پذیرش 
برخی خانواده ها و برخی از خیرین 
در بحث پذیرش فرزندانی که دارای 
بیماری هستند، نقش بسیار مهمی 
داشته اند و امروز این کودکان نیز 
مانند سایر کودکان به فرزندخواندگی 
می  روند و یا در هزینه های درمانی 
آن ها کمک می شود. سمانه زمانی، 
مدیرکل سازمان بهزیستی استان 
تهران درباره فرزندخواندگی کودکان 
دارای معلولیت ادامه داد: برخی 
خانواده ها و برخی از خیرین در بحث 
پذیرش فرزندانی که دارای بیماری 
هستند، نقش بسیار مهمی داشته اند 
و امروز این کودکان نیز مانند سایر 
کودکان به فرزندخواندگی می  روند 
و یا در هزینه های درمانی آن ها کمک 

می شود. 

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

 در آستانه  سررسیدن وعده  رئیس جمهور برای انتقال آب به همدان

  زندگی طاقت فرسا در همدان 

 آرمان ملی: رئیس سازمان  
ملی تعلیم و تربیت کودک گفت: 
اجباری شدن پیش دبستانی 
به این معناست که دولت باید 
تا حد زیادی هزینه های این 
دوره را تامین کند و این کار 
کار  دستور  در  الان  حداقل 
در  همتی فر،  مجتبی  نیست. 
پیش  شهریه  تعیین  با  رابطه 
که  معیارهایی  و  دبستانی ها 
برای این شهریه در نظر گرفته 
می شود و تغییرات احتمالی و 
رصد آن توضیح داد: مجموعه 
خدماتی که برای کودکان زیر 
هفت سال داریم که با عنوان 
آموزش پیش از دبستان شناخته 
می شود، از بعد تولد تا ۶ سال تمام 
یعنی قبل از ورود به مدرسه را 
ساماندهی  و  برمی گیرد  در 
و مدیریت آن برعهده سازمان 
جدیدی تحت عنوان سازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک است 
که زیر مجموعه آموزش و پرورش 
قرار دارد. ماموریت آن اما محدود 
نیست  پرورش  و  آموزش  به 
و سازمانی ملی است و گستره 
فعالیت آن علاوه بر کودکستان ها 
یعنی مهد کودک ها، مراکز پیش 
دبستانی و هر مجموعه دیگری 
که در حوزه تربیتی این سنین کار 

می کند، توانمندسازی خانواده ها 
و ساماندهی اکوسیستم کودکی 
را هم در برمی گیرد. او تصریح 
و  تعلیم  ملی  سازمان  کرد: 
تاسیس  تازه  کودک  تربیت 
است و مانند هر سازمان تازه 
اینکه  بر  دیگر علاوه  تاسیس 
فرایند استقرار خودش را باید 
طی کند که طبیعی هم هست 
و ساختارها، قوانین، تشکیلات، 
تامین اعتبارات و ردیف بودجه ها 
مدنظر  را  دیگر  ملاحظات  و 
داشته باشد، بار سنگین دیگری 
گذاشته  دوشش  روی  هم 
می شود و مجموعه نهادهایی 
که باید به آن ها خدمت بدهد 
پیش از تاسیس سازمان وجود 
داشته اند یعنی وقتی سازمان 
شکل گرفته، باید سازماندهی را 
به صورت همزمان انجام دهیم. 
با وجود این مساله، دو کار به 
صورت همزمان در سازمان انجام 
می شود؛ اول طی کردن فرایند 
استقرار سازمان و شکل گیری آن 
و تدوین آیین نامه ها، دوم تعریف 
دوره گذار برای انجام ساماندهی 
کودکستان ها. همتی فر با بیان 
اینکه کودکستان عنوانی است 
که برای یکپارچه کردن مجموعه 
مراکزی که با عناوین مختلف 

فعالیت می کنند برای تربیت، 
کودکان  آموزش  و  مراقبت 
هماهنگی  با  سال  هفت  زیر 
و مشورت فرهنگستان زبان و 
توسط  و  تعیین  فارسی  ادب 
مصوب  سازمان  امنای  هیات 
شده است، افزود: تدوین مجموعه 
آیین نامه های جدید که باید با 
رویکرد تربیتی؛ مبتنی بر مبانی 
تربیت اسلامی و بومی تدوین 
شود، زمان بر است. همزمان با 
تدوین آن، چارچوب هایی هم 
تعیین می شود تا در دوره گذار 
بتواند این مراکز را ساماندهی 
کند. رئیس سازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک ادامه داد: قریب به 
۱۸ ماهی که از تاسیس سازمان 
گذشته و البته با موانع زیادی هم 
در استقرار و شکل گیری مواجه 
بوده، ما تلاش کردیم که بخشی 
از آیین نامه های اصلی را تدوین 
کنیم، بخشی هم در فرایند تدوین 
قرار دارد و بخش دیگری هنوز در 
مسیر کارهای پژوهشی است، 
بنیادین تری  مباحث  چراکه 
داشته است. برای اینکه بتوانیم 
شیوه نامه  کنیم،  ساماندهی 
جامعی را آماده کرده ایم که در 
۲۴شهریورماه امسال ابلاغ شد 
و شامل فرایند تاسیس، تمدید 

مجوز و امور مرتبط با فعالیت های 
همچنین  کودکستان هاست. 
بحث های مربوط به شهریه و 
محتوا را مشخص کرده است و 
بسته های مورد تایید، به صورت 
حضوری هم ابلاغ خواهد شد. 
سازمان ملی تعلیم و تربیت اضافه 
کرد: از طرف دیگر بحث ضوابط 
نظارت، زمان آموزش و شاخص های 
مرتبط با مدیر و موسس کودکستان 
بنابراین  است.  کرده  تعیین  را 
براساس  که  است  چارچوبی 
آیین نامه هایی که در مسیر تدوین 
هستند، ضوابط و مقررات را مشخص 
کردیم و ابلاغ شده و استان ها باید 
برای سال تحصیلی -۱۴۰۱ ۱۴۰۲ 
در  او  کنند.  عمل  آن  براساس 
خصوص آیین نامه شهریه که توسط 
سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
در مسیر تدوین است، تصریح کرد: 
اصل هدف ما کیفیت تربیت است 
و محقق شدن تربیت با کیفیت در 
کودکستان، دغدغه ماست و لازمه 
چنین هدفی این است که نیروی 
انسانی توانمند، باانگیزه و متخصصی 
به کار گرفته شود. قاعدتا ما اگر 
بخواهیم براساس ضوابط کشور 
عمل کنیم، باید پرداخت مناسبی 
به این افراد داشته باشیم حداقل در 

حد قانون کار.  

 اجباری کردن پیش دبستانی، منوط به اختصاص اعتبار است

افزایش شهریه پیش دبستانی ها تا سقف ۴۰ درصد

  کمبود اتوبوس
کمبود وسایل حمل و نقل عمومی در شهر های کلان و 
پرجمعیت جهت جابه جایی شهروندان یکی از موضوعات بسیار 
مهمی است که باید مسئولان شهری با آن توجه ویژه ای داشته 
باشند تا شهروندان در خیابان ها سردرگم نشوند. مدتی است این 
موضوع در تهران اتفاق افتاده است و تبدیل به معضل همیشگی 

شده و مسافران در این ایستگاه های اتوبوس سردرگم هستند. 
یک شهروند از تهران 

هواپیمایی کیش ایر
ما شنبه ۲مهر به کیش پرواز داشتیم که این پرواز ساعت 
۶و ۳۰دقیقه صبح بود ولی با تاخیر ساعت ۱۱شب انجام شد. 
برخورد کارکنان و مسئولان کیش ایر بسیار بد بوده و پاسخگوی 
مردم خسته در فرودگاه نبودند. با این هزینه گزافی که از مردم 
می گیرند واقعا این برنامه ریزی و برخورد مناسب نیست. 
خواهشمندیم مسئولان کیش ایر پاسخگوی ضرر و زیان مردم 

باشند.
دانایی از تهران

خوابگاه دانشجویی
از ۱9 شهریور ماه کلاس های ما به صورت حضوری شروع شده 
است, ولی هیچکدام از خوابگاه ها هنوز بازگشایی نشده وهیچ 
اسکانی برای آن ها در نظر گرفته نشده است. از مسئولان تقاضا 
داریم که به مشکلات ما که دانشجوی شهرستان ها هستیم 

رسیدگی کنند. 
همتی از سمنان

سازمان بهزیستی 
بنده بیمار و زیر پوشش سازمان بهزیستی هستم هر ماه مبلغی 
از این سازمان دریافت می کردم که این ماه بدون هیچ دلیلی قطع 
شد. من با این شدت مریضی چیکار کنم؟! از مسئولان تقاضا 

داریم که فکری برای این قطعی های واریزی بهزیستی کنند. 
یک شهروند از گیلان

روشنایی جاده
جاده کمربندی خرم آباد فاقد هرگونه روشنایی است و از نظر 
علائم راهنمایی و رانندگی و کیفیت آسفالت بسیار نامناسب 
است. از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند 
تا از خطرات احتمالی نظیر تصادف در این جاده جلوگیری شود. 
محبی از خرم آباد 


